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۴ فوتی و شناسایی ۱۱۸ بیمار جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشت، طی یک شبانه روز ۱۱۸ بیمار کووید ۱۹ در کشور 
شناســایی شدند و متاسفانه چهار بیمار نیز به دلیل این بیماری جان خود را 
از دســت دادند.به گزارش ایسنا، از روز 3 بهمن ماه تا روز ۴ بهمن ماه ۱۴۰۱ 
و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۱۸ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ 
در کشور شناســایی و ۵۱ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ 
در کشــور به ۷ میلیون و ۵۶3 هزار و ۶۲3 نفر رسید.متاســفانه در طول ۲۴ 
ســاعت، ۴ نفر از بیماران کووید۱۹ در کشــور جان خود را از دســت دادند و 
مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۷۴۱ نفر رسید.خوشبختانه 
تا روز ۴ بهمن ماه ۷ میلیون و 33۷ هزار و ۱۵۹ نفر از بیماران، بهبود یافته و 
یا از بیمارســتان ها ترخیص شده اند.۲۲۴ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبــت قرار دارند.تا روز ۴ 
بهمن ماه ۵۴ میلیون و ۹۶۵ هزار و ۹ آزمایش تشــخیص کووید۱۹ در کشور 
انجام شده است.همچنین تا روز ۴ بهمن ماه ۶۵ میلیون و ۱۸۶ هزار و ۱۱۴ نفر 
دُز اول، ۵۸ میلیون و ۵۸۱ هزار و ۸۰3 نفر دُز دوم و 3۱ میلیون و ۵۸۴ هزار و 
3۷3 نفر نیز دُز سوم و بالاتر واکسن کرونا را در کشور تزریق کرده اند و مجموع 
واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۵ میلیون و 3۵۲ هزار و ۲۹۰ دُز رسید.
در یک شــبانه روز ۵ هزار و ۷۱۷ دُز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.
در حال حاضر هیچ شهرستانی در وضعیت قرمز کرونا نیست، شش شهرستان 
در وضعیت نارنجی، ۱۲۲ شهرســتان در وضعیت زرد و 3۲۰ شهرســتان در 

وضعیت آبی قرار دارند.

جزئیات ورود ۵۰ دستگاه اتوبوس برقی به تهران
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران گفت:۲ هزار دستگاه 
اتوبوس برقی برای کشور در نظر گرفته شده است.مجتبی شفیعی مدیرعامل 
سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران در گفتگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان با اشــاره به برقی شدن ۵۰ دستگاه اتوبوس در پایتخت، عنوان کرد: در 
فاز اول ۵۰ دســتگاه اتوبوس در یک خط فعالیت می کنند.وی افزود: این خط 
علی رغم همه افزایش های نرخ ارز، باز هم توجیه اقتصادی برای ســرمایه گذار 
دارد. برخی مشــکلات در قسمت ترخیص قطعات از گمرک وجود داشت، اما 
طبق برنامه ریزی ها باید بهره برداری انجام می شــد. اختلالاتی در حوزه وزارت 
صمت بود که اجازه ترخیص ندادند و فرآیند دچار تاخیر شد.شفیعی با اشاره 
به برقی شدن ۵۰ دستگاه اتوبوس در خط جمهوری-بهارستان، گفت: مجموعا 
۲ هزار دســتگاه اتوبوس برقی برای کشور در نظر گرفته شده است. هزینه هر 
کدام حدود ۱۸۷ هزار و ۲۰۰ دلار اســت و طی دوره ای ۱۲ ســاله از ســوی 
دولت پرداخت می شود.مشاور شــهرداری تهران ادامه داد: برای تامین هزینه 
اتوبوس هــای برقی، علاوه بــر درآمد هایی که از بلیت، تبلیغــات و یارانه های 
شهرداری حاصل می شــود، از منابع ماده ۱۲ هم استفاده خواهد شد که رقم 
قابل توجهی دارد.شفیعی اضافه کرد: ۵۰ دستگاه اتوبوس در مقایسه با ۲ هزار 
دستگاه عدد قابل توجهی نیست، اما طی کردن این فرآیند برای سرمایه گذار 
اعتمادسازی می کند و در نهایت رغبت به سرمایه گذاری ایجاد خواهد شد.وی 
اظهــار کرد: در حال حاضر شــهرداری تهران چند قرارداد با وزارت کشــور و 
شرکت های خودروسازی را به مرحله اجرا رسانده است. عمده تمرکز شهرداری 
برای اســتفاده از توان تولید داخل با اتکا بر قرارداد های وزارت کشــور است. 
ســهم شــهرداری ها بین ۲۰ تا 3۰ درصد بوده و به جــای اینکه ۱۰۰ درصد 
هزینه را پرداخت کند از یارانه دولتی اســتفاده خواهد کرد.شفیعی با اشاره به 
ســهم شهرداری تهران برای نوسازی ناوگان اتوبوسرانی افزود: سهم شهرداری 
حدود ۵۰۰ میلیارد بوده که پرداخت شــده و منتظر تحویل اتوبوس ها است. 
قرارداد ها در مدل های مختلف بسته شده یا در حال انعقاد است که مقدار قابل 
توجهی تامین خواهد شــد.وی درباره واردات اتوبوس های کارکرده نیز افزود: 
بحث اتوبوس های کارکرده و وارداتی جدید هم مطرح اســت که در حال اخذ 

مجوز های آن هستند و تست های مختلف نیز گرفته خواهد شد.

بارش برف و باران در غالب نقاط کشور
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا از بارش برف 
و باران در غالب نقاط کشــور، تشدید این بارندگی در روزهای آتی همچنین 
تداوم آلودگی هوا در شهرهای صنعتی و مناطق پرتردد شهری خبر داد.صادق 
ضیاییان در گفت و گو با ایسنا، درباره شرایط جوی کشور اظهار کرد: بر اساس 
تحلیل آخرین نقشه های پیش یابی هواشناسی برای استان های فارس، بوشهر، 
کهگیلویه وبویراحمد، خلیج فارس و ارتفاعات و دامنه های زاگرس مرکزی در 
اســتان های لرستان و خوزستان  تشدید بارش و برای غرب استان های کرمان 
و هرمزگان بارش باران و برف و در مناطق مستعد رعدوبرق و گاهی وزش باد 
پیش بینی می شــود. وی افزود: طی امروز در برخی نواحی گیلان و مازندران و 
ارتفاعات البرز نیز ابرناکی و بارش پراکنده رخ خواهد داد. فردا )۶ بهمن( برای 
اســتان های فارس، بوشهر، هرمزگان، کرمان، جنوب و غرب یزد، تنگه هرمز و 
نیمه شرقی خلیج فارس ابرناکی، بارش باران و برف، گاهی وزش باد و در مناطق 
مستعد رعدوبرق و برای ارتفاعات و دامنه های زاگرس جنوبی و زاگرس مرکزی، 
مازندران و ارتفاعات البرز مرکزی بارش پراکنده پیش بینی می شود.  به گفته 
رئیــس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا جمعه ) ۷ 
بهمن( در کرمان، شرق فارس، هرمزگان، ارتفاعات سیستان و بلوچستان، تنگه 
هرمز و شرق خلیج فارس بارش پراکنده رخ خواهد داد. وی ادامه داد: شنبه )۸ 
بهمن( با ورود سامانه بارشی از شمال غرب کشور در برخی نواحی شمال غرب 
و ارتفاعــات و دامنه های جنوبی البرز مرکزی بارش پراکنده برف دور از انتظار 
نیست. وی تاکید کرد: تا اواخر هفته در شهرهای صنعتی و پرجمعیت انباشت 
آلاینده های جوی و کاهش کیفیت هوا ادامه خواهد داشــت. رئیس مرکز ملی 
پیش بینی و مدیریت بحــران مخاطرات وضع هوا درباره وضعیت جوی تهران 
اظهار کرد: آســمان تهران امروز)۵ بهمن (قسمتی ابری و غبارآلود  با حداقل 
دمــای ۲- و حداکثر دمای ۵ درجه ســانتیگراد و فردا ) ۶ بهمن ( نیمه ابری 
و غبارآلود با حداقل دمای ۱- و حداکثر دمای ۵ درجه ســانتیگراد پیش بینی 

می شود. 

فراخوان جشنواره »نوجوونیم« منتشر شد
ســازمان فرهنگی هنری شــهرداری تهران فراخوان جشنواره »نوجوونیم« را 
با هدف انتخاب نوجوانان برگزیده شــهر تهران منتشــر کرد.به گزارش پایگاه 
خبری تحلیلی فرهنگ و هنر، به مناســبت چهل و چهارمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی، سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران در نظر دارد با هدف 
شــناخت ظرفیت های نوجوانان برگزیده و دارای استعدادهای ویژه، جشنواره 
»نوجوونیم« را برگزار کند.این جشــنواره در محورهای هنری، ادبی، ورزشی، 
مذهبی، رســانه و فناوری اطلاعات در بخــش فردی و توانمندی های گروهی 
برای مشارکت نوجوانان متولد ۱3۸3 تا ۱3۸۹ شهر تهران، در مناطق ۲۲ گانه 
طراحی شده اســت.نوجوانان دارای مقام های استانی و کشوری و یا نوجوانان 
دارای توانمندی های ویژه در محورهای جشــنواره می توانند در این جشنواره 
شــرکت کنند.در مرحله ابتدایی، نوجوانان تهرانــی می توانند تا ۱۲ بهمن با 
ارسال عدد ۱ به ســامانه پیامکی ۲۰۰۰۱۸3۷ و دریافت لینک فرم ثبت نام، 
با تکمیل اطلاعات درخواســتی در این جشــنواره شرکت کنند. پس از آن با 
برپایی جلســات کمیته داوری، ۱۱۰ نوجوان برتر مناطق مشــخص و سپس 
در مرحله ارزیابی های تخصصی تر ۲۲ نوجوان شــاخص در حوزه های مذکور 

انتخاب می شوند.

کمبود ۲۰ هزار مراقب سلامت در مدارس
سرپرســت دفتر سلامت و تندرســتی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه 
تقریبا با ۱۱۲ هزار مدرسه، ۶۰۰۰ نیروی مراقب سلامت در آموزش و پرورش 
داریم، گفت: با توجه به نرخ مصوبی که از سوی هیات وزیران تعیین شده، به 
ازای هر ۴۸۰ دانش آموز باید یک مربی بهداشت وجود داشته باشد که در این 
زمینه با کمبود ۲۰ هزار مراقب ســلامت در کشور مواجه هستیم. به گزارش 
ایســنا، دکتر گودرزی سرپرست دفتر سلامت و تندرســتی وزارت آموزش و 
پرورش، در همایش روز جهانی آموزش، گفت: ما همیشه در آموزش و پرورش، 
محتواهای بسیار مهم و غنی داشتیم، اما سوال این است که این میزان محتوا 
آموزش داده شــده، اما چرا تغییر رفتار آنچنانی در دانش آموزان نمی بینیم؟. 
یکی از دلایلی که باعث می شــود اثربخشی لازم را در آموزش نداشته باشیم، 
ارزیابی است. باید در این زمینه به ما کمک شود. البته اتفاقات خوبی در زمینه 
آموزش سلامت در وزارت آموزش و پرورش رخ داده است. به عنوان مثال برنامه 
سفیران سلامت دانش آموزی را پیش بردیم. تقریبا در سال های قبل ۱۵ درصد 
دانش آموزان مان سفیر سلامت بودند، اما امسال سعی کردیم همه دانش آموزان 

به صورت گردشی این تجربه را داشته باشند.

اخبار کوتاه
چه کسی در دولت به اختلافات وزارتخانه ها بر سر آلودگی هوا پایان می دهد؟!

مناقشه دو وزارتخانه بر سر تعطیلی مدارس!

معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت اعلام کرد

شیب آرام صعود کرونا

وزیر بهداشت عنوان کرد

دارو، بزرگ ترین تجارت دنیا بعد از نفت

می خواهیم از مردم در اداره مدرسه کمک بگیریم

هزینه سالانه تحصیل هر دانش آموز، ۱۴ میلیون تومان

گروه اجتماعی – فخری السادات مسچی: پس از آنکه 
دو وزیر کشــور و آموزش و پرورش اعلام کردند که باید 
در شــاخص های آلودگی هوا تجدیدنظر شود تا لزومی به 
تعطیلی مدارس به خاطر آلودگی هوا نباشد، دیروز وزارت 
بهداشت با تعطیل نشــدن مدارس به خاطر آلودگی هوا 
مخالفت کرد تا مناقشــه در دولت بر سر تعطیل شدن یا 
تعطیل نشدن مدارس به خاطر آلودگی هوا وارد فاز تازه ای 
شــود. ماجرا از آنجا آغاز شد که تعطیلی مکرر مدارس به 
خاطر آلودگی هوا، توجهات را به ســمت شدت آلاینده  ها 
بیشتر جلب کرد. به همین دلیل دو وزیر کشور و آموزش و 
پرورش در اظهارنظری همزمان در یک روز، با پاک کردن 
صورت مســاله آلودگی هوا، از پیشنهادی در دولت برای 
تغییر شاخص های سنجش آلودگی هوا خبر دادند تا لازم 
نباشد مدارس تعطیل شود که گزارش آن دیروز در مردم 
سالاری منتشر شد. این درحالیست که هوای آلوده تاثیر 

منفی غیر قابل انکاری روی سلامتی دانش آموزان دارد. 
اما صبح دیروز )سه شنبه( وزارت بهداشت مخالفت خود 
را با تغییر اســتانداردهای شاخص آلودگی هوا برای عدم 
تعطیلــی مدارس اعلام کرد. رییس گروه ســلامت هوا و 
تغییر اقلیم وزارت بهداشت ضمن اشاره به عوارض شدید 
آلودگی هوا بر ســلامت کودکان، گفت: هــر چه که در 
راســتای سلامت مردم باشد، وزارت بهداشت با آن موافق 
اســت و هرچه که به سلامت مردم آسیب برساند، وزارت 
بهداشت به عنوان متولی سلامت مردم با آن مخالف خواهد 
بود. دکتر عباس شاهسونی در گفت وگو با ایسنا، همچنین 
 PM۲.۵ گفت: بعضی روزها در تهران غلظت ذرات معلق
بیش از ۱۰ برابر راهنمای سازمان جهانی بهداشت می شود 
که این یعنی غلظت ذرات معلق به حدی زیاد اســت که 
برای ســلامتی مردم و بویژه گروه های حساس خطرناک 
اســت. یکی از گروه های حســاس کودکان هستند و این 
درست نیســت که صرفا با تغییر شــاخص آلودگی هوا، 
صورت مســئله را پاک کنیم. ما باید اقــدام جدی برای 
کاهش مواجهه و کاهش غلظت آلاینده های هوا داشــته 
باشــیم. ای کاش وزیر محترم آموزش و پرورش پیشنهاد 
می دادند که اقداماتی نظیر نوســازی ناوگان حمل و نقل 
عمومی، از رده خارج کردن خودروهای فرســوده، بهبود 

کیفیت سوخت و بهبود کیفیت خودروهای تولید داخلی 
و... بــرای کاهش غلظت آلاینده های هوا صورت گیرد. ما 
هم در وزارت بهداشــت تعطیلی مدارس را راهکار اصلی 
نمی دانیم، امــا چاره دیگری جز این نداریم که با این کار 

مواجهه کودکان با آلودگی هوا را کاهش دهیم.
او تاکید کرد: مبنای رســیدن غلظت آلاینده های هوا به 
۱۵۰ که به دنبال آن غیرحضوری شــدن مدارس صورت 
می گیرد، در راستای قانون هوای پاک مصوب هیئت وزیران 
در سال ۱3۹۶ است. برای تغییر این شاخص که در قانون 
مطرح شده است باید کمیته ای متشکل از وزارت بهداشت، 
سازمان محیط زیست، وزارت کشور، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت تشکیل شــود تا تصمیماتی با رویکرد سلامت 
محور اخذ کنند و نه اینکه بیاییم صورت مســئله را پاک 
کنیم. مگر سازمان محیط زیست که استانداردهای ذرات 
معلق هوا را افزایش داد، به هدف خود رسید که ما با عدم 

غیرحضوری کردن مدارس به هدف خود برسیم؟
او ادامه داد: مقایسه کشور ما با سایر کشورها که وضعیت 

آلودگی هــوای بدتری از ما دارند ماننــد چین، هند و... 
نمی تواند راهکار باشــد. مــا باید خود را با کشــورهایی 
مقایســه کنیم که آلودگی هوا ندارند و یا  میزان غلظت 
آلاینده های هوای آنها کنترل شده است. باید ببینیم چه 
اســتانداردهایی دارند و چه کار کرده اند که به آن شرایط 
رسیده اند. استاندارد ســالیانه ذرات معلق ما در کشور ۶ 
برابر راهنمای ســازمان بهداشت جهانی است و این یعنی 
مواجهه مردم با آلودگی هوا بالا اســت؛ پس باید به جای 
تغییر شــاخص ها، رویکرد خود را بر کاهش آلاینده ها و 
کنترل منابع انتشــار بگذاریم. اما وزیر آموزش و پرورش 
با این مبنا مخالف اســت! او در پاســخ به موضع وزارت 
بهداشــت گفت: من شــاخص های آلودگی هوا در دنیا را 
دیدم و کاری هم در این زمینه بچه های المپیادی ما انجام 
دادند و من بعد از آن موضع گیری کردم. در دنیا مدارس را 
به دنبال این شاخص آلودگی هوا )شاخص ۱۵۰( تعطیل 
نمی کنند. سلامت دانش آموز اولویت و اصل اول ما است 

اما نه اینکه با شاخص آلودگی ۱۵۰ تعطیل کنیم.

یوســف نوری ادامه داد: در دنیا تا وقتی شاخص آلودگی 
کمتر از ۲۰۰ باشــد، تعطیلی مــدارس نداریم و من روز 
گذشــته هم شــاخص ها را رصد کردم که هنوز به ۲۰۰ 
نرســیده بودیم. این موضِع خود را ان شــاءالله در هیئت 
دولــت هم مطرح خواهم کرد؛ همانگونه که مقاله مطالعه 
انجام شــده را به دکتر عین اللهی تقدیم کردم. در دنیا در 
موقعیت آلودگی هوای بنفش مقطع متوسطه را هم اصلا 
تعطیل نمی کننــد و در دوره ابتدایی برخی جاها مدارس 
را تعطیل می کنند. کشورهایی نظیر مکزیک، فرانسه و ... 
با گذر شــاخص آلودگی از 3۰۰ به بعد تعطیل می کنند. 
خواهش می کنــم منابع علمی و تجــارب دنیا را در این 
زمینه نگاه کنید و صرفا به بخش نامه سال ۱3۹۷ هیئت 
وزیران در این حیطه اکتفا نکنید. یوسف نوری همچنین 
در هزار و بیست و چهارمین جلسه شورای عالی آموزش 
و پرورش خواستار واگذاری کامل اختیار تعطیلی مدارس 
به وزارتخانه خود شد و گفت: برای تعطیل کردن مدارس 
باید شــاخص های جهانی را در نظر بگیریم و بهتر است 
این اختیار به وزارت آموزش و پرورش واگذار شــود. برای 
جلوگیری از تعطیلی بدون برنامه مدارس، تقویم آموزشی 
و تعطیلات کشور باید ساماندهی شوند تا این قدر شاهد 

وقفه در جریان آموزش و پرورش دانش آموزان نباشیم.
این مناقشــه در دولت ابراهیم رئیســی بیش از هر زمان 
دیگری نشان می دهد دولت سیزدهم، دولتی بدون برنامه 
اســت که گاه برخی وزرا ســاز خود را می زنند. پرسش 
اینجاســت که مگر ســه وزیر آموزش و پرورش، کشور و 
بهداشت در جلسات هیات دولت کنار هم نمی نشینند تا 
این مشکلات را حل کنند؟ پس چرا اختلافات خود را به 
رســانه ها و میان افکار عمومی می کشانند؟ شاید تعمدی 
باشد که ســوءمدیریت در دولت سیزدهم بیش از پیش 
بر افکار عمومی روشــن شــود. چراکه سلامت کودکان و 
نوجوانان با توجه به آنچه که مقام وزارت بهداشــت اعلام 
کــرده، قابل معامله با هیچ چیز حتــی تعطیلی مدارس 
نیست. بهتر آن است دولت به فکر اجرای اقدامات عملی 
برای کاهش آلودگی هوا در راستای قانون باشد. با مناقشه 
بر سر تعطیلی یا عدم تعطیلی مدارس، مشکل آلودگی هوا 

حل نخواهد شد!

معاون فنی مرکــز مدیریت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشت ضمن تشــریح وضعیت کرونا در کشور، گفت: 
در حال حاضر شیب روند صعودی کرونا در کشور بسیار 
آرام اســت، اما نباید فکر کنیم که شــرایط عادی است.
دکتر بابک عشرتی در گفت وگو با ایسنا، درباره روند موج 
هشــتم کرونا در کشــور، گفت: پیش از این اعلام کرده 
بودیم که روند افزایش موارد کرونا را در کشــور خواهیم 
داشــت که اتفاق افتاد. همچنین اعــلام کرده بودیم که 
نمی توان از شــدت بیماری در این موج برآوردی داشت؛ 
چراکــه اطلاعات مان در آن زمان زیاد نبود. در عین حال 
اکنون به نظر می رسد که افزایش مان مانند موج های قبلی 
که در مرداد یا بهمن گذشته تجربه کردیم، نخواهد بود. 
البته هنوز هم ممکن اســت که تعداد بالا رود، اما شدت 
ســال گذشته را نخواهد داشت.وی با بیان اینکه در حال 
حاضر شــیب روند صعودی کرونا در کشــور، بسیار آرام 
اســت، گفت: بنابراین روند افزایشی مان آرام تر است و در 
نتیجه در این شرایط انتظار نداریم که تعداد موارد خیلی 
بالا رود و موج یا پیک بســیار ســنگینی را تجربه کنیم.  
عشرتی با اشاره به سویه های در گردش فعلی کرونا، افزود: 
طبق گزارش هایی که از دو هفته قبل داریم، ســویه های 

در گردش کرونا در کشــور ترکیبی از سویه های قدیم و 
جدید کروناســت؛ به طوری که سویه های قدیمی مانند 
BA۵ را داریم و در عین حال ســویه های جدیدی مانند 
BN۱.۵ ،BQ۱.۱ ،XBB۱ و... هم در کشور شناسایی 
شــده و وجود دارد. حال از آنجایی که سویه های جدید 
کرونا، ســرایت پذیری زیادی دارنــد، نباید فکر کنیم که 
شرایط عادی است. علی رغم اینکه تعداد موارد ابتلایمان 
هم بالا نیست، هنوز نباید شرایط را عادی پنداشت. یکی 
از دلایلی که موارد ابتلای رســمی مان بالا نیســت، این 
است که انواع جدید کرونا، بیماری خفیف ایجاد می کنند 
و بنابراین به گزارش دهی نمی رســد و مردم خودشان با 

درمان علامتی بهبود می یابند.
وی بــا بیان اینکه ســرایت پذیری ســویه های جدید از 
جمله XBB بســیار بالاســت، گفت: البته هنوز درباره 
شــدت بیماری زایی این ســویه ها و مرگ ومیر ناشی از 
آن ها اطلاعات مان کامل نیســت، اما سرایت پذیری شان 

نسبت به ســویه های ووهان، دلتا و ... بسیار بالاتر است.
وی تاکید کرد: بنابراین مردم همچنان باید مراقب باشند 
پروتکل های بهداشــتی را رعایت کنند و هنوز نمی توان 
جامعــه را به حالت عــادی رها کرد و بایــد رعایت های 
بهداشتی مانند استفاده از ماسک را انجام دهیم. در عین 
حــال طبق توصیه ها افراد مبتلا بــه کرونا یا افرادی که 
علائــم کرونا را دارند، ۱۰ روز از شــروع علائم و پنج روز 
از پایان علائم باید در منزل بمانند.عشــرتی با بیان اینکه 
همچنان شیب مراجعات ناشــی از کرونا افزایشی است، 
اما شــیب آن بسیار ملایم است، گفت: به عنوان مثال در 
حوزه بیماران سرپایی مراجعه روزانه به طور متوسط ۷۰ 

تا ۸۰ نفر است و بستری مان هم هنوز کم است.
عشرتی درباره زمان رسیدن به قله موج هشتم نیز گفت: 
البته هنوز برای صحبت قطعی درباره رسیدن به  قله موج 
و ... زود اســت، اما به نظر می رسد که تا اسفند ماه روند 
افزایشی را خواهیم داشــت. در عین حال شاید به دلیل 

افزایش ســفرها در عید نوروز هم بعد از تعطیلات عید، 
مجددا افزایش موارد را داشته باشیم.وی درباره وضعیت 
مراجعات برای تزریق دزهای یادآور واکسن کرونا، گفت: 
زمانیکه بحث ســویه های جدید مطرح بود، مراجعه برای 
واکسیناسیون مقداری افزایش داشت، اما نه به آن صورتی 
که بگوییم اســتقبال بسیار زیاد بوده است. البته سیستم 
بهداشتی برای پاسخگویی برای انجام واکسیناسیون آماده 
بود، اما تعداد مراجعات خیلی افزایش نیافت. البته شاید 
به این دلیل بود که طبق دســتورالعمل وزارت بهداشت 
افراد در معرض خطر و مشــمولان دز چهارم برای تزریق 
واکسن مراجعه کنند که این تعداد زیاد نبود و به همین 
دلیــل هم افزایش مراجعه زیادی نداشــتیم. در هر حال 
وزارت بهداشت آمادگی دارد که هم در دانشگاه های علوم 
پزشکی و هم در مراکز بهداشــتی پاسخگوی مراجعات 
برای تزریق واکســن کرونا باشد.عشرتی درباره وضعیت 
ایمنی جامعه ایرانی در برابر کرونا نیز گفت: در این زمینه 
نمی توان به صورت قطعی نظر داد و باید مطالعه و بررسی 
در این باره انجام شــود. البته از آنجایی که تعداد موارد 
ابتلای ما در موج جدید هنوز خیلی بالا نرفته،   شــاید به 

دلیل ایمنی جامعه در برابر کرونا بوده است.

وزیر بهداشــت با اشــاره به مافیای دارو در دنیا، دارو را 
بزرگ ترین تجارت دنیا بعد از نفت خواند و ضمن تاکید 
بر لزوم افزایش سطح ســواد سلامت در جامعه، از وزیر 
آموزش و پرورش خواســت که زنگ ســلامت و کتاب 
درسی سلامت با تاکید بر سبک زندگی، از دوره ابتدایی 
وارد مدارس شود.به گزارش ایسنا، دکتر بهرام عین اللهی 
در اختتامیه سومین جشنواره طب ایرانی ضمن تبریک 
حلول ماه مبــارک رجب، گفت: یکی از نکات مهمی که 
دنبال آن هستیم سلامت است که راهکارهای مختلفی 
دارد، اما آیا راهکارهای دنیا همه به طور مطلق توانســته 
سلامت ایجاد کند و در درمان همه بیماری ها موفق بوده 
است؟ در طول تاریخ روش های زیادی انجام گرفته است 
اما هنوز به قله نرسیدیم و هنوز بیماری هایی هستند که 

علت و درمان ناشناخته دارند.وی ادامه داد: علم پزشکی 
امروزه مبتنی بر تشــخیص و درمان دارویی شده است. 
این در حالی اســت که بزرگ ترین تجــارت دنیا بعد از 
نفت، دارو و کارتل های دارویی اســت که این فرهنگ را 
در مردم ایجاد کردند که تنها راه درمانی، دارو است چون 
مافیــای دارو در تمام دنیا وجود دارد و اینها ســودهای 
کلانی دارند به دســت می آورند و به این علت این روزها 
باید علم پزشــکی راه های نوین ســلول تراپی، تحقیقات 
ژنتیک و... را پیدا کند.وی افزود: خود ما از ســال ۷۸ در 

درمان بیماری چشمی با سلول های بنیادی مشکلات را 
برطــرف کردیم و این یک افق و تحول جدید در درمان 
است. ما در سلامت و درمان نباید یک بعدی فکر کنیم. 
امروزه احتیاج به جهش های علمی و راهکار مهم داریم. 
مطلق گرایی در حیطه طب صحیح نیســت. ما باید همه 
جانبه نگر باشــیم و از همه امکانات موجود برای درمان 
اســتفاده کنیم که نام این درمان، روش مکمل است.وی 
با تاکید بر اهمیت پیشــگیری از بیماری ها، اظهار کرد: 
هرچه می گذرد ســبک زندگی ها از نظر تغذیه و مصرف 

فســت فود و روغن زیاد و... بدتر می شــود. در حالی که 
باید سرمایه خود را به سمت بهبود سبک زندگی ببریم. 
به دکتر نوری عزیز )وزیر آموزش و پرورش( پیشــنهاد 
می کنم زنگ ســلامت و کتاب درســی سلامت با تاکید 
بر سبک زندگی را از دوره ابتدایی تدوین کنند. من فکر 
می کنم خود ما در تربیت ســبک زندگی بچه ها اشتباه 
می کنیم که برای آنها چیپس و پیتزا و ... می خریم و آنها 
را با این غذاها آشــنا می کنیم.وی افزود: چطور در کتب 
درســی، تاریخ و جغرافی می خوانیم، پس برای سلامت 
هم کتــاب بخوانیم و آموزش دهیم و به ارتقای ســواد 
سلامت فکر کنیم. هرچه سن کمتر باشد آموزش پذیری 
بهتر اســت تا فرهنگ غلط تغذیه بــرای فرد از کودکی 

ایجاد نشود.

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش و 
پرورش توضیحاتی پیرامون توسعه مدارس هیئت امنایی 
مطرح و بــه برخی انتقادات مبنی بر حرکت به ســمت 
خصوصی ســازی و افزایش شمار مدارس پولی پاسخ داد.
به گزارش ایســنا، احمد محمودزاده با حضور در شــبکه 
دوم ســیما در پاسخ به پرسشــی مبنی بر اینکه هدف از 
افزایش مدارس هیئت امنایی در کشــور چیست؟ اظهار 
کرد: هدفگذاری برای افزایــش ۲۵ درصد از مدارس کل 
کشور به مدارس هیئت امنایی را در دستور کار داریم، اما 
قرار نیست این هدف در سال تحصیلی آینده محقق شود، 
بلکه طبق مسیر پیش بینی شــده، این کار باید طی سه 
سال آینده انجام شود.وی افزود: درحال حاضر هفت درصد 
مدارس ما به صورت هیئت امنایی اداره می شوند. در سال 
۱۲۷۹ اولین مدرسه مردمی در ایران احداث و اداره شده 
است و قدمت دیرینه دارد اما هر زمان حرف از مشارکت 
و مدارس هیئت امنایی بــه میان می آید صرفا نگاه مالی 
مورد توجه قرار می گیرد.رئیس ســازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی وزارت آموزش و پرورش با ذکر این عبارت که  
»طی چند روز اخیر که صحبت از توسعه مدارس هیئت 
امنایی به میان آمده، اغلب از من ســوال می کنند که چرا 
می خواهید مدارس را پولی کنید؟« اظهار کرد: یک بخشی 
از آموزش و پرورش یعنی مدارس غیردولتی پولی است و 
فواید و گاهی اوقات نقصان هایــی هم دارد البته در آنجا 

هم صرفا نگاه مالی نیســت، اما در مدارس هیئت امنایی 
مشارکت چندوجهی مدنظر اســت.محمودزاده ادامه داد: 
این موضوع در ســند دولت به آموزش و پرورش تکلیف 
شــده اســت.  وی در واکنش به اینکه اولیــن قدم برای 
هیئت امنایی شدن یک مدرســه این است که از والدین 
می خواهند به مدرسه کمک مالی کنند گفت: خیر، اینگونه 
نیست و این ناشی از نگاه ها و رویکردهای غلط سال های 
گذشته اســت. در این دولت چنین رویکردی نداریم. در 
سند دولت به مردمی سازی حکمرانی در آموزش و پرورش 
اشاره شــده و ۲۲ محور  دارد که دو محور مربوط به این 
حوزه اســت.رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
وزارت آموزش و پرورش افزود: در راهبرد ۱ مردمی سازی 
نظام حکمرانی آموزش و پرورش سندتحول دولت مردمی 
آمده است: »فعال سازی ظرفیت های مردمی با راهبری و 
نظارت دولت به منظور دسترسی افراد جامعه به خدمات 
آموزش و پرورش رایگان و باکیفیت و پیاده سازی الگوهای 
متنوع و بهینه مدیریتی آموزشی و تربیتی از طریق نقش 
آفرینــی معلمان نمایندگان، اولیــاء نمایندگان مدیریت 
محلی و نمایندگان نهادهای فعــال مذهبی و انقلابی به 

عنوان هیئت امنای مدارس به صورت غیرانتفاعی و بدون 
ســودبری شــخصی ذی ربطان با تمهید ملزومات لازم از 
جمله فراهم کردن شرایط نمانام سازی مدارس به صورت 
مجتمعی یا شــعبه ای بهره گیری از ظرفیت وقف، هبه، 
کمک های داوطلبانه و اعطای یارانه آموزشی به خانواده ها 
و متناســب ســازی تدریجی ســاختار مدارس دولتی و 
غیردولتــی با این الگو با اســتفاده از ظرفیت های قانونی 
موجود و در موارد مورد نیاز پیشنهاد اصلاح قانون تأسیس 
و اداره مدارس و مراکز آموزشــی و پرورشی غیردولتی« 
.محمودزاده با بیان اینکه پولی که مدارس هیئت امنایی از 
اولیاء دریافت می کنند مربوط به فوق برنامه است عنوان 
کرد: دولت به ازای هر دانش آموز در مدرسه دولتی فارغ 
از فضای فیزیکی، سالانه ۱۴ میلیون تومان هزینه می کند. 
در یک بخشی از مدارس که قرار است هیئت امنا  کمک 
کند که صرفا مالی نیست و قصد داریم از ظرفیت اولیاء در 
اداره مدرسه، ارتباط با مسجد و دیگر کانون های محلات 
و ... اســتفاده کنیم؛ هدف ما این اســت. ما قرار است از 
نقش مردم در تاســیس و اداره مدرسه کمک بگیریم.وی 
افزود: اکنون در ســاخت و ســاز فضای آموزشی، خیرین 

پای کار هســتند. خوب است که آنها در اداره مدرسه هم 
نقش داشــته باشــند. ۴۰ هزار خیر مدرسه ساز داریم و 
شــماری از آنها علاقه مند هستند پس از ساخت مدرسه 
در اداره آن نیز مشــارکت داشته باشند و به دانش آموزی 
کــه احتمال دارد مشــکلات مالــی در تحصیل و حتی 
زندگی اش داشته باشــد کمک کنند. ما باید این فضا را 
باز کنیم، نه اینکه کج سلیقگی و برخی عدم مدیریت ها، 
کل کار را تحت الشــعاع قرار دهد. رئیس سازمان مدارس 
و مراکــز غیردولتی وزارت آموزش و پرورش با اشــاره به 
اینکه در اداره مدرســه به شــکل هیئــت امنایی، اجازه 
می دهیم خیرین و نمایندگانی از اولیای دانش آموزان در 
اداره مدرسه حضور داشــته و مدرسه اختیارات بیشتری 
داشته باشد گفت: به دنبال آن هستیم که مدرسه محوری 
شــکل بگیرد. نگاه ما نگاه فکری و تربیتی و مشــارکت 
چندوجهی اســت و اصلا نگاه ما مشــارکت مالی نیست.

محمــودزاده ادامه داد: ما اگــر بخواهیم پول بگیریم این 
کار دارد در مدرسه غیردولتی اتفاق می افتد. صرف اینکه 
در اینجا هم نباید نگاه صرفــا بنگاه اقتصادی به مدارس 
غیردولتی داشته باشیم. ما در این سیاست، نقش مردم در 
تربیت و اداره مدرسه را می خواهیم پررنگ کنیم. »تلاش 
مشــترک« مدنظر اســت. مدارس هیئت امنایی مدارس 
 دولتی هستند و دولت فضا، امکانات آموزشی، معلم، مدیر 

و عوامل اجرایی را تامین می کند.

سالانه ۴۶ میلیون تومان صرفه جویی اقتصادی با جایگزینی هر دستگاه موتورسیکلت برقی
به دنبال ورود اولین بخش از موتورسیکلت های برقی به 
ناوگان موتوری شرکت ملی پست در ابتدای هفته جاری، 
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران با اشاره 
به بخشــی از آثار و نتایج جایگزینی موتورسیکلت های 
کاربراتوری با موتورسیکلت های برقی گفت: برقی سازی 
ناوگان موتورسیکلت در قالب طرح سواپ )امکان تعویض 
باتری( برای اولین بار در کشــور اجرایی می شــود.دکتر 
ســیدمحمدمهدی میرزائی قمی در گفت و گو با ایسنا 
درباره ناوگان موتوری شــرکت ملی پســت اظهار کرد: 
تجهیز ناوگان موتوری شــرکت ملی پست به موتورهای 
برقــی، ضمن اثــرات مثبت محیط زیســتی با توجه به 
پیمایش بالا در ســطح شــهر می تواند به الگویی برای 

سایر دســتگاه هایی تبدیل شود که خدمات آنها مبتنی 
بر اســتفاده از ناوگان موتوری و تردد موتورسیکلت های 
در اختیار آن ها در سطح شهر است.وی با اشاره به اینکه 
یک دستگاه موتورســیکلت کاربراتوری فرسوده معادل 
۱3 دســتگاه خودروی بنزینی یورو ۵ آلاینده منتشــر 
می کند، توضیح داد: ســهم موتورســیکلت ها از حمل و 
نقل روزانه تهران در ســاعات اوج ترافیک به ۱3 درصد 
می رسد، در صورتی که بر اساس آمار سیاهه انتشار سال 
۹۶ شــهر تهران، ۲۱ درصد از انتشار آلاینده های گازی 
هوای تهران ناشی از تردد موتورسیکلت ها است.میرزائی 
قمی با بیان اینکه در ســال گذشته فقط ۲۵۰ دستگاه 
موتورســیکلت - هفته ای پنج دستگاه - به مراکز معاینه 

فنی مراجعه کردند، تصریح کرد: این در شــرایطی است 
که هر دستگاه موتورســیکلت کاربراتوری، سالیانه ۲۶۷ 
کیلوگــرم آلاینده های گازی را در هوا منتشــر می کند 
که جایگزینی آن با موتورســیکلت  برقی از انتشــار این 
حجم از آلودگی در تهران جلوگیری می کند.وی با اشاره 
بــه اینکه منافع اقتصادی حاصل از کاهش انتشــار این 
میزان آلاینده در هوای تهران، از منظر ســلامت سالانه 
3۰ میلیــون تومان و در طول ۱۲ ســال عمر مفید یک 
دستگاه موتورسیکلت برقی، 3۶۰ میلیون تومان خواهد 
شــد، گفت: با جایگزینی یک دســتگاه موتورســیکلت 
کاربراتوری با موتورســیکلت برقی، سالانه ۶۰۰ لیتر در 
مصرف سوخت صرفه جویی می شود که معادل ریالی آن 

رقمی در حدود ۱۶ میلیون تومان در سال خواهد بود و 
به این ترتیب در طول ۱۲ ســال عمر مفید یک دستگاه 
موتورسیکلت برقی، صرفه جویی حاصل از کاهش مصرف 
سوخت معادل ۱۹۲ میلیون تومان خواهد بود.مدیرعامل 
شــرکت کنترل کیفیت هوای تهــران ادامه داد: به طور 
کلی جایگزینی یک دستگاه موتورسیکلت کاربراتوری با 
موتورسیکلت برقی سالانه ۴۶ میلیون تومان و در طول 
عمر مفیــد آن در مجموع ۵۵۲ میلیــون تومان منافع 
اقتصادی در بر دارد.میرزائی قمی در پایان خاطرنشــان 
کرد: در صورت برقی شدن کل موتورسیکلت های تهران، 
غلظت ذرات معلق این کلان شــهر در روزهای آلوده بین 

۱۵ تا ۲۰ درصد کاهش پیدا خواهد کرد.


